
 
خرید دارو

برای خرید دارو به اکثر داروخانه ها رفتم و همه اعلام کردند 
که این دارو را نداریم ولی اگر در همین بین کسی آشنا باشد و 
همین دارو را از داروخانه ها درخواست کند همه این داروخانه ها 
دارند و تحویل می دهند. مردم عادی که کسی را ندارند و چیزی 

به اسم پارتی در زندگیشان وجود ندارد چکار باید کنند. 
حسنی از تهران 

وزارت بهداشت 
از مسئولان وزارت بهداشت تقاضا داریم که فکری اساسی 
برای آبلیمو, آبغوره, رب و ترشیجات تقلبی که در میدان میوه 
و تره بار به فروش می رسانند بازرسی هایی انجام گیرد تا جنس 

تقلبی به دست مردم با قیمت پایین تر ندهند. 
کمالی از تهران 

اجاره مسکن
هر سال در نیمه دوم سال و در فصل های سرد سال 
قراردادهای اجاره مسکن با همان قیمت های تابستان منعقد 
می شد، اما امسال نرخ اجاره ها با بالا رفتن قیمت دلار و طلا 
افزایش پیدا کرده است و مشکلاتی را برای مستاجران ایجاد 
کرده است. چرا در مورد قیمت مسکن هیچ سخنی یا خبری در 
صداو سیما نیست؟! قیمت خانه روز شمار شده است مخصوصاً 
در مناطق جنوب تهران و غرب تهران سر به فلک کشیده است. 

از مسئولان تقاضای رسیدگی به این موضوع را داریم. 
فراهانی از تهران 

  کارگران ساختمانی سال ها 
از بیمه محروم بوده اند

 یک فعال کارگری گفت: مجلس می گوید ۱۴هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای بیمه کارگران ساختمانی نیاز 
است و مصوبه مجلس، ۱۵هزار میلیارد تومان اعتبار فراهم 
می کند درصورتی که ما نگرانیم که این اعتبار نتواند کفاف 
بیمه  همه  کارگران ساختمانی را بدهد و اینکه چند سال 
طول بکشد تا همه  کارگران ساختمانی بیمه شوند. طبق 
مصوبه  مجلس، ضریب تعیین شده برای پرداخت حق 
بیمه ۱ تا ۴درصد تعیین شده است در حالی که در طرحی 
که فروردین ماه وارد صحن علنی مجلس شده بود، ضریب 
تعیین شده ۱ تا ۱۴ درصد بوده است.  مسلم امیرآبادی، 
بازرس کانون کارگران ساختمانی و رئیس انجمن گچ کاران 
مشهد با اشاره به مشکل کارگران ساختمانی در مورد این 
مصوبه  مجلس به ایلنا، گفت: مجلس بالاخره بعد از چند 
سال اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی را مصوب 
کرد اما با وجود تصویبِ این مصوبه ما همچنان نگرانِ بیمه  
کارگران ساختمانی هستیم و مشخص نیست چقدر با این 
قانون می توان از مشکلات کارگران کم کرد تا دیگر هیچ 
کارگر ساختمانی در صف بیمه نماند. او ادامه داد: مدیران 
عامل سازمان تأمین اجتماعی در دوره  گذشته و فعلی 
تصمیمات درستی نگرفته اند. به خصوص مدیرکل امور 
نام نویسی کل کشور که با تصمیمات و بخشنامه هایش 
فشار بسیاری بر کارگران ساختمانی وارد کرد و باعث شد 
بسیاری از آن ها حداقلی ترین حقوق خود را از دست بدهند. 
امیرآبادی در ادامه به دو مورد از بخشنامه های صادر شده از 
سوی مدیرکل امور نام نویسی کل کشور اشاره کرد و گفت: 
هیچ کدام از بخشنامه هایی که در طول این مدت صادر شد 
قانونی نبودند. به طور مثال، در سال ۹۹ بخشنامه ای صادر 
شد که هر کارگری که ۶ ماه و یک روز بیمه پرداخت نکرده 
باشد بیمه او مختومه اعلام می شود. یعنی اگر منِ کارگر 
ساختمانی نتوانم شش ماه کار کنم و حق بیمه ام را بپردازم، 
دیگر نمی توانم از بیمه کارگران ساختمانی بهره مند شوم! 
در خراسان که حدود ۲۰هزار کارگر ساختمانی در صف 
بیمه قرار دارند، اگر بیمه  کارگری قطع شود دوباره باید 
پشت این ۲۰هزار کارگر ساختمانی قرار بگیرد. این فعال 
کارگری ادامه داد: نکته این است، زمانی که این بخشنامه ها 
می آید، شاید خیلی از کارگران ساختمانی از آن اطلاعی 
نداشته باشند. به هر حال آن ها نیروی یدی هستند و 
سرشان به کارشان است. مثلا در مورد همین بخشنامه  
مختومه اعلام شدنِ حق بیمه، کارگرانی داشتیم که بعد از 
شش ماه زمانی که اقدام به پرداخت حق بیمه  خود کردند 
تازه متوجه شدند بیمه  آن ها قطع شده است. بازرس کانون 
کارگران ساختمانی ادامه داد: بخشنامه  دیگرِ امور نام نویسی 
کل کشور این بود که وظیفه بازرسی را از کانون ها گرفت 
و به کارگزاری ها محول کرد. در حالی که بازرسِ کانون 
اشرافِ بیشتری بر موضوع و مشکلات کارگران ساختمانی 
دارد. بازرسان کارگزاری ها شناخت درستی از کار کارگران 
ساختمانی نداشتند برای همین در طول این مدت، کارگران 
بسیاری از بیمه محروم شدند. او گفت: شیوه  کار این 
بازرسان اینگونه بود که می آمدند و اگر کارگری سرِ کار نبود 
از بیمه محرومش می کردند، درصورتی که کارگر ساختمانی 
همیشه سر کار نیست و ممکن است زمانی کار نداشته 
باشد. باید متناسب با کار، بازرسی ها انجام می شد نه اینکه 
به راحتی کارگران را از لیست بیمه خط بزنند و برای آن ها 
مشکلات ایجاد کنند. این فعال کارگری به اصلاحیه ماده ۵ 
بیمه کارگران ساختمانی اشاره کرد و گفت: متأسفانه ما به 
پایداریِ منابع این مصوبه بدبین هستیم. طبق این مصوبه، 
هم کارفرمای ساختمانِ یک شهرستان که خانه اش متری 
۱۱میلیون تومان فروش می رود باید ۴درصد حق بیمه 
پرداخت کند و هم کارفرمای یک آپارتمان در بهترین نقطه  
تهران که آپارتمانش متری ۱۰۰میلیون تومان به فروش 
می رسد باید ۴درصد حق بیمه پرداخت کند. ما نگرانیم که 
این بی عدالتی در پرداختِ حق بیمه، کار دستمان دهد و 
مجددا بیمه  کارگران ساختمانی به محاق برود.  امیرآبادی، 
گفت: ما از مجلس می خواهیم روی قانونی که مصوب کرده 
نظارت جدی داشته باشد تا بعدا دوباره تأمین اجتماعی به 

بهانه  نداشتنِ اعتبار، بیمه  کارگران را قطع نکند. 

  آرمان ملی:  دوباره باران بارید و شهر 
قفل شد؛ این صحبت شهروندان تهرانی 
است که این روزها زیاد شنیده می شود. 
چند روزی است که شهر بارانی شده و البته 
که در میانه سومین ماه پاییز و دیر، بارانی 
شده و این خود نشان دهنده معضل محیط 
زیستی نگران کننده ای است و با این حال، 
مردم از این بارش های دیر آمده که باید منشا 
خیر و برکت، رزق و روزی و ایجادکننده 
حال خوب و طراوت بخش زندگی باشند، 
خوشحال که نیستند مدام هم غرو لند و 
شکایت می کنند. چرا؟ چون می گویند 
ساعت ها در ترافیک معطل شده اند، دیر به 
محل کارشان رسیده اند و اعصابشان هم به 
کلی به هم ریخته است. ترافیک چیزی نیست 
که مسئولان بتوانند آن را کتمان کنند، 
آن ها ترافیک ایجاد شده در اثر بارش باران را 
پذیرفته اند و گفته اند به این دلیل که جاده ها 
خیس و لغزنده شده بودند، سرعت اتومبیل ها 
هم پایین آمده و این باعث ترافیک شده. البته 
کارشناسان شهری، یکی از مهم ترین دلایل 
ترافیک پس از بارندگی را آبگرفتگی معابر 
می دانند همین طور نبود زیرساخت مناسب و 
ریختن زباله در نهرها که مسئولین فعلی این 
مورد را انکار کرده و گفته اند که هیچ موردی 
از آبگرفتگی و مسدودی خیابان ها در تهران 
گزارش نشده است. با این حال از شهروندانی 
که این روزها در سطح شهر تردد کرده اند یا 
در اتومبیل هایشان در چنبره ترافیک گرفتار 
شده اند بپرسید به شما خواهند گفت که بله؛ 
آبگرفتگی در معابر متفاوتی از سطح شهر را 
هم مشاهده کرده اند.بله؛ بارانی که خیلی دیر 
و در اواخر پاییز ۱۴۰۱ باریدن گرفت، نشان 
داد که زورش از خیلی از برنامه ریزی های 
نیم بندی که مسئولین شهری در تمام 
این سال ها به خیال خودشان برای کنترل 
جلوگیری  یا  بارندگی  از  پس  ترافیک 
از آبگرفتگی و خیلی مسائل دیگر، انجام 

داده اند، بیشتر است. 
 طول ترافیک را چه کسی افزایش 

داد؟
اخبار اداره هواشناسی استان تهران گفته 
که این بارندگی هایی که چند روز است 
شروع شده تا صبح روز سه شنبه ۱۵آذر ادامه 
خواهد داشت و همراه با این بارش باران و 
برف و اف کاهش نسبی دما پیش بینی شده 
است.  آن ها گفته اند که از امروز با خروج 
سامانه بارشی از استان، به تدریج از مقدار 
ابرها کاسته و در نقاط پرتردد شهری موجب 
افزایش غلظت آلاینده ها و کاهش کیفیت 

هوا می شود. اما به علت ماندگاری هوای سرد 
تا روزهای پایانی هفته یخبندان در مناطق 
شمالی استان به ویژه ارتفاعات و جاده های 
کوهستانی مورد انتظار است. اما همان طور 
که گفته شد، بارندگی از همان زمانی که آغاز 
شد ترافیک سنگینی را هم با خود به همراه 
داشت. در خصوص آخرین وضعیت ترافیک 
معابر اصلی در بزرگراه های شهر تهران، 
رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران 
بزرگ، روز گذشته، گفته: حجم ترددهادر 
معابر اصلی و فرعی شهر تهران رو به افزایش و 
سنگین گزارش می شود. سرهنگ علی اصغر 
شریفی وضعیت ترافیکی معابر بزرگراهی 
پایتخت در صبح دوشنبه چهاردهم آذر ماه 
۱۴۰۱ را تشریح کرد و به رانندگان توصیه 
کرد که در روزهای بارانی که حتما با سرعت 
مطمئنه )و یا همان سرعتی که می دانند اگر 
با آن سرعت تردد کنند می توانند در صورت 
وقوع حادثه در مقابل خود، خودرو را کنترل و 
به موقع متوقف کنند( حرکت کرده و از عجله 
و شتاب در رانندگی خودداری کرده و همیشه 
فاصله طولی را با خودروی مقابل بیش از 
پیش رعایت کنند. شریفی همین طور گفت: 
به دلیل بارش نزولات آسمانی رانندگان 
بیشتر تمایل دارند که از وسیله نقلیه شخصی 
استفاده کنند و به همین خاطر باید بیشتر 
در شرایط ترافیک حضور داشته باشند چرا 

که با شروع بارش ها بر ترافیک افزوده شده 
و رانندگان به دلیل لغزنده بودن معابر از 
سرعت خود کاسته و سعی دارند فاصله خود 
را با خودروی مقابل بیشتر کنند به همین 

خاطر به طول ترافیک افزوده می شود. 
 آبگرفتگی داشتیم یا نداشتیم!

کارشناسان شهری می گویند به صورت 
طبیعی زمانی که باران داریم، آبگرفتگی 
معتقدند  آن ها  می دهد.  رخ  معابر  در 
که بزرگراه هایی که ایجاد شده بر اساس 
خشکسالی ساخته شده و ترسالی برای آنان 
در نظر گرفته نشده است؛ توسعه شهری، 
توسعه همه جانبه نیست ونگاه مدیران به 
کشیدن هر چه بیشتر اتوبان و عدم توجه به 
بارش های طولانی مشکلات امروز را ایجاد 
کرده است. در خصوص بارندگی های پاییز 
امسال هم با اینکه مواردی آبگرفتگی در 
سطح شهر قابل مشاهده بود اما مسئولین 
آبگرفتگی و  از  گفتند که هیچ موردی 
مسدودی خیابان ها در تهران گزارش نشده 
است. علیرضا جعفری مدیرکل امور خدمات 
تکذیب  تهران ضمن  شهرداری  شهری 
آبگرفتگی در تهران، درباره وضعیت بارش 
باران و برف از روز یکشنبه در تهران و اقدامات 
شهرداری هم توضیحاتی داد. او گفت که از 
قبل نیروهای اجرایی در آماده باش کامل قرار 
گرفته بودند. وی ادامه داد که تمامی مخازن 

شن و نمک پر هستند و هر معبری که نیاز 
به شن پاشی داشته باشد از طریق مکانیزه 
یا دستی انجام خواهد شد. اگر بنا به گفته 
مسئولین آبگرفتگی در سطح شهر وجود 
نداشته مشخص نیست که مسئولین امر 
چطور ظرف مدت زمان کوتاهی توانسته اند 
زیرساخت های شهری را برای جلوگیری 
از آبگرفتگی معابر درست کنند و از طرفی 
زمانی که زیرساخت ها آماده شده اند چرا 
ترافیک ایجاد شده؟ البته همان طور که 
گفتیم مسئولین علت ترافیک را لغزنده بودن 
جاده ها دانسته اند.اما در بحث آبگرفتگی، 
کارشناسان حوزه شهرسازی به این نکته هم 
تاکید می کنند که »زباله« بزرگ ترین مشکل 
گرفتگی معابر است. آن ها معتقدند شیب 
مسیرهای آب و مقدار آبی که به جوی ها 
می ریزد مشخص است و باید به فاضلاب 
وصل باشد اما متأسفانه فاضلاب های ما 
سراسری نشده و کافی است مقداری آب در 
ورودی تجمع پیدا کند و یا زباله مانع حرکت 
آب شود. آن زمان دچار آبگرفتگی می شویم؛ 
بدین معنا که مسیل های عبور آب و هدایت به 
سوی فاضلاب استاندارد نیست به علاوه زباله 
مانع حرکت راحت آب می شود. فیلترهای 
زباله باید به گونه ای طراحی شود قبل از آنکه 
به دهانه برسد آشغال ها جمع شود و مامور 
شهرداری تنها فیلتر را پاکسازی کند که در 

برخی موارد با مشکلاتی مواجه هستیم. 
 رفع ترافیک در حد یک وعده 

انتخاباتی
از  سرآخر نگاهی می اندازیم به یکی 
مهم ترین وعده های شهردار فعلی تهران، 
علیرضا زاکانی که گفته بود رفع ترافیک در 
صدر برنامه های او قرار دارد اما در پاسخ به این 
سوال اهالی رسانه که از وعده های شما در روز 
کسب رأی اعتماد در شورای شهر این بود که 
شهروندان را از آلودگی هوا و ترافیک نجات 
می دهید و دو قطبی خدمات بین شمال و 
جنوب شهر را از بین خواهید برد، اما ترافیک 
سنگین تر و آلودگی هوا بیشتر شده و از طرفی 
دو قطبی خدمات بین شمال و جنوب شهر 
نیز از بین نرفته است، آیا موانعی بر سر راه 
تحقق وعده های شما وجود دارد؟ گفت: ما 
بر سر وعده ای که داده ایم هستیم و مشکلی 
در این خصوص وجود ندارد. موضوع آلودگی 
هوا به ۲۳ دستگاه مربوط می شود و دستگاه 
اصلی آن ما نیستیم و صرفا به ما در شهرداری 
هم مربوط نمی شود، اما در حوزه هایی که 
به خودمان برمی گردد، اقدامات را توسعه 

می دهیم. 
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ذره بیــــن

 علت مسمومیت دانشجویان 
هنوز اعلام نشده

از  تعدادی  آذرماه   ۸ سه شنبه  روز 
دانشجویان دانشگاه صنعتی اراک با علائم 
مسمومیت به اورژانس های مراکز درمانی 
شهر اراک مراجعه کردند و با توجه به 
اینکه همزمان، مسمومیت های دیگری در 
چند دانشگاه در کشور رخ داد، این اتفاق 
حساسیت مردم را نسبت به این موضوع 
به دنبال داشت. سعید مجدی فر، معاون 
دانشجویی دانشگاه صنعتی اراک در این 
رابطه گفت: آزمایش ها و نمونه برداری های 
مختلفی بر روی دانشجویان و مواد غذایی 
دانشگاه انجام شده ولی هنوز علت وقوع 
این بیماری از سوی مراجع بهداشتی و 
درمانی استان به صورت رسمی به ما اعلام 
نشده است. او با اشاره به اینکه بحث کرونا و 
آنفلوآنزا منتفی است، افزود: از روز چهارشنبه 
مرکز بهداشت اراک، اداره دامپزشکی و 
دانشگاه علوم پزشکی استان به این موضوع 
ورود کرده اند و نمونه برداری هایی از مواد 
غذایی خام و حتی آب لوله کشی دانشگاه 
همچنین  و  گرفته  صورت  خوابگاه ها  و 
آزمایش های مختلفی از دانشجویان گرفته 
شده است. مجدی فر با بیان اینکه مسمویت 
غذایی را نه تایید و نه تکذیب می کنیم، گفت: 
باید منتظر گزارش رسمی مراجع بهداشتی 
و درمانی باشیم. اگر مشکل از طرف ما بود، 
سریعا مشکل را پیگیری خواهیم کرد تا دیگر 
تکرار نشود، همچنین ما به دانشگاه علوم 
پزشکی گفتیم هر آزمایش پیشرفته ای که 
لازم است را انجام دهید و هزینه آن هرچقدر 
باشد پرداخت می کنیم و درخواست کردیم 
سریع تر علت این اتفاق گفته شود تا شفاف 
سازی انجام شود. معاون دانشجویی دانشگاه 
صنعتی اراک تصریح کرد: موضع دانشگاه 
در این رابطه همان موضعی است که مراجع 
بهداشتی و درمانی استان به صورت رسمی 
اعلام خواهند کرد. معاون دانشجویی دانشگاه 
صنعتی اراک در رابطه با وضعیت کنونی 
دانشجویانی که بیمار شده بودند، گفت: از 
شنبه شب به صورت رسمی دانشجویان 
مراجعه به بیمارستان نداشته اند و اکنون 
بیشتر خوابگاهی ها حالشان خوب است و 
فقط تعداد کمی، دل درد و دل پیچه جزئی 
دارند. او در رابطه با آمار بستری دانشجویان 
گفت: هیچ مورد بستری در بیمارستان های 
امیرالمومنین و ولیعصر اراک نداشتیم ولی از 
آمار بستری در بیمارستان های دیگر اطلاعی 
نداریم. او درباره احتمال ویروسی بودن این 
بیماری که هفته گذشته توسط دانشگاه 
اعلام شده بود، گفت: با توجه به برگزاری 
تریبون آزاد روز سه شنبه در دانشگاه و تجمع 
دانشجویان در اتاق تلویزیون برای تماشای 
فوتبال ایران و آمریکا و از این بابت که تعداد 
نفرات زیادی به این دو مناسبت در فضای 
بسته جمع شده بودند، احتمال دادیم که 
شاید انتقال این ویروس ها در فضای بسته 
دانشجویان را بیمار کرده باشد، به همین 
دلیل اعلام کردیم ممکن است بیماری 
ویروسی باشد تا دانشجویان پروتکل های 

بهداشتی را بیشتر رعایت کنند. 

 اهدای عضو پس از مرگ کامل 
برای اولین بار در خاورمیانه

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی ایران، سام زراعتیان نژاد دوانی با بیان 
اینکه با اخذ مجوز از وزارت بهداشت و همکاری 
شرکت دانش بنیان دانشگاهی نیسپا موفق به 
انجام عمل اهدا از فرد دهنده با مرگ حتمی 
شدیم، افزود: این عمل در مورد سه متوفی انجام 
و اعضای حیاتی بدن آن ها از جمله کلیه، کبد، 
پانکراس، روده و بافت های دریچه قلب جدا 
و به افراد گیرنده اهدا شد. او افزود: این روش 
نوین پیوند عضو با کمک فیلتراسیون خونی، 
فاکتورهای التهابی از اعضای فرد دهنده را 
کاهش می دهد و موجب استفاده از اعضای 
پیوندی که قابلیت اهدا به علت التهاب ندارند، 
می شود. این روش، بی نظیر در کشور و مورد 
تایید انجمن پیوند خاورمیانه بوده و مقاله علمی 
آن هم در ژورنال بین المللی پیوند قلب و ریه به 
چاپ رسیده است. این فوق تخصص جراحی 
قلب و عروق خاطر نشان کرد: سابقه انجام عمل 
پیوند پس از مرگ مغزی و مرگ قلبی از سالیان 
گذشته وجود داشته ولی عمل اهدا پس از مرگ 
حتمی فرد دهنده برای اولین بار در کشور انجام 
می شود. او گفت: در نظر داریم در قالب یک طرح 
تحقیقاتی این روش )HA۳۸۰( به طور رسمی 
ارائه و تحت عنوان پروتکل کشوری از سوی 
دانشگاه علوم پزشکی ایران به سایر دانشگاه ها 
معرفی شود تا کمک موثری برای نجات بیماران 
در لیست انتظار اهدا باشد. زراعتیان افزود: 
از دیگر روش های نوین انجام شده در مرکز 
پیوند دانشگاه علوم پزشکی ایران، استفاده از 
فیلتر HA۳۸۰ برای کاهش التهاب و توسعه 
اکسیژن رسانی خارج بدنی به همراه فیلتراسیون 
خونی در بیماران دارای سندرم زجر تنفسی 
است که این مورد در یک بیمار مبتلا به آمبولی 
ریوی با غلظت اکسیژن ۴۹درصد با موفقیت 
انجام شده است. او ضمن تقدیر از تلاش های 
ارزنده اعضای تیم پیوند اظهار کرد: با حمایت 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران در نظر داریم 
یک مرکز جامع پیوند برای برداشت »نسوج و 
تاندون«، »اهدا و فرآوری اعضا« و »پیوند عضو« 

راه اندازی کنیم. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

  پس از اولین بارش های پایتخت در اواخر پاییز، ترافیک کل شهر را گرفت؛ گزارش هایی هم از آبگرفتگی مخابره شد

تهــــــران  قفل  شــــــد 
   مسئولین شهری ترافیک را دیگر نمی توانند کتمان کنند!

 پیداشدن دو توله یوزپلنگ ایرانی توسط 
یک چوپان در پارک ملی توران در استان 
سمنان واکنش های متفاوتی را در شبکه های 
اجتماعی به همراه داشت. بسیاری از دیدن 
این دو توله یوز که گفته شده ماده هستند، 
خوشحالند و می گویند ممکن است جفت های 
خوبی برای پیروز شوند. در این بین عده ای 
از نحوه پیدا شدن این دو توله یوز خوشحال 
نیستند و می گویند چرا آن ها باید توسط چوپان 
جابه جا و از مادر جدا می شدند؟ برخی دیگر با 
استناد به این انتقاد می گویند این نشان دهنده 
عدم آموزش های لازم به نیروهای محلی در 
مورد محیط زیست و گونه های در خطر است. 
حسن اکبری، معاون محیط طبیعی و تنوع 
زیستی سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید 
بر اینکه متأسفانه دیگر امکان بازگرداندن دو 
توله یوز تازه کشف شده در پارک ملی توران به 
طبیعت وجود ندارد، عنوان کرد: دامپزشکان ما 
فعلا مشغول تغذیه دو توله ماده با شیر خشک 
و انجام مراقبت های بهداشتی از آنها هستند و 
به محض اینکه توله ها به وضعیت پایدارتری 
برسند، حتما توله ها را از توران خارج خواهیم 
کرد و احتمالا آن ها را به تهران می آوریم. او در 
برنامه ای تلویزیونی از نحوه پیداشدن دو توله 
یوز ماده گفته است که چوپان از ترس اینکه این 
دو گیر سگ و گرگ بیفتند آنها را به خانه آورده 
و با محیط زیست تماس گرفته. او گفته سپس 
تلاش شده که آن ها را به طبیعت برگردانیم اما 
چون جدا شده بودند مادر به محل پذیرش آنها 
بازنگشته و در نهایت آنها را ما بزرگ می کنیم. 

 یوزپلنگ مادر برای پیدا کردن توله ها 
برنگشته است

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست در جزئیات 
بیشتر درباره نحوه پیدا شدن این توله ها توسط 
چوپان گفته: ظاهرا روز پنجشنبه هفته گذشته 

یک چوپان در حوالی مرز جنوب شرقی پارک 
ملی توران، دو توله یوزپلنگ ماده را از طبیعت 
جدا می کند و آن ها را به کلبه دامداری خود 
می برد. ابعاد کامل ماجرا هنوز برای ما مشخص 
نشده است، ولی طبق اظهارات چوپان، او 
توله ها را در یک بیشه زار مشاهده می کند و 
چون می ترسد که سگ ها، توله ها را شکار کنند، 
آن ها را به منزل می برد و به گفته خودش یک 
شب آنها را نگهداری کرده و به آنها شیر داده 
است. او افزوده: صبح روز جمعه، خود چوپان به 
تصمیم شخصی خود یا برحسب تصمیم صاحب 
اصلی گله، موضوع را به محیط بانی منطقه 
اطلاع می دهد و همکاران ما هم بلافاصله 
توله ها را به محلی که زنده گیری شده بود 
بازمی گردانند و با فاصله زیاد از آن محل به 
کمین می نشینند تا یوزپلنگ مادر به محل 
بازگردد که متأسفانه این اتفاق نمی افتد. عصر 
جمعه نیز که همکاران ما از مرکز استان سمنان 
و ستاد سازمان در تهران به محل اعزام شدند، 
یک بار دیگر توله ها را به محل زنده گیری 
معرفی می کنند و تا ۱۱ شب در محل کشیک 
می دهند، ولی مادر برای پیدا کردن توله های 
خود به محل نمی آید و با توجه به سرمای شدید 
هوا، همکاران ما توله ها را به پاسگاه محیط بانی 

منطقه بازمی گردانند. 
 دیگر امکان بازگرداندن توله ها به 

طبیعت وجود ندارد
امکان  دیگر  اینکه  بر  تاکید  با  اکبری 
بازگرداندن توله ها به طبیعت وجود ندارد، 
گفته: دو توله یوز ماده تا کنون دو بار به طبیعت 
معرفی شده اند، اما با توجه به اینکه مادر در 
هر دو مرتبه برای پیدا کردن توله ها به محل 
نیامده است و خود توله ها نیز مدت زمان زیادی 
در کنار انسان حضور داشتند، دیگر امکان 
بازگرداندن آن ها به طبیعت وجود ندارد. این 
مقام مسئول در سازمان محیط زیست ادامه 

داده: بخشی از اظهارات چوپان هنوز برای ما 
مبهم است، از جمله اینکه آیا یک شب توله ها 
را پیش خود نگه داشته است یا مدتی بیشتر. 
همچنین ما هنوز نمی دانیم دقیقا هدف او از 
جدا کردن توله ها از طبیعت چه بوده و اساسا 
چرا خود مادر برای پیدا کردن توله هایش به 
محل برنگشته است؟ این ها موضوعاتی است 
که اکنون در حال تحقیق روی آن ها برای پی 
بردن به ابعاد ماجرا هستیم، اما به صورت قطعی 
مشخص شده است که هر دو توله ماده هستند 

و حدود سه هفته از تولد آن ها می گذرد. 
آورده  تهران  به  احتمالا  توله ها   

می شوند
اکبری درباره برنامه سازمان محیط زیست 
برای نگهداری از دو توله یوز ماده تازه کشف 
شده توضیح داده: با توجه به اینکه این توله ها 
تنها سه هفته عمر دارند و بسیار کوچک 
هستند، نیاز به مراقبت های ویژه ای دارند 
که در خود منطقه توران امکان پذیر نیست. 
بنابراین حتما توله ها را از توران خارج خواهیم 
کرد و احتمالا آنها را به تهران می آوریم. البته 
موضوع نگهداری از توله ها در مرکز استان 
سمنان نیز مطرح شده است، ولی با توجه به 
امکانات بیشتری که ما برای نگهداری از این 
توله ها در پایتخت داریم، ترجیح می دهیم که 
آنها را به تهران بیاوریم، البته تصمیم گیری در 
این زمینه هنوز قطعی نشده است. او افزوده: ما 
قرار نیست دو توله ماده را با عجله جابه جا کنیم 
و حتما یکی دو روز منتظر می مانیم تا توله ها به 
حالت پایدارتری برسند. برای همین منظور نیز 
دامپزشکان سازمان را به منطقه اعزام کرده ایم 
تا به روند تغذیه و مراقبت های بهداشتی از آن ها 
نظارت کنند. اکنون هم مشغول تغذیه این 
توله ها با شیر خشک هستیم و وقتی شرایط 
جسمی آن ها مناسب تر شود، احتمالا آن ها 
را به تهران می آوریم تا بتوانند فرآیند رشد 

مناسبی را طی کنند. 
 دل خوشی از تمرکز کردن روی مساله 

تکثیر یوزپلنگ در اسارت ندارم
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه درباره 
تداوم پروژه تکثیر یوزپلنگ ایرانی در اسارت 
گفت: ما همواره تاکید کرده ایم که اولویت اول 
ما برای جلوگیری از انقراض یوزپلنگ ایرانی، 
بهبود شرایط حفاظت از یوزهای موجود در 
طبیعت است و خود من شخصا دل خوشی از 
تمرکز کردن روی مساله تکثیر یوزپلنگ در 
اسارت ندارم. یوزهایی هم که اکنون در شرایط 
اسارت در محوطه محصور پارک ملی توران 
نگهداری می شوند و همچنین دو توله ای که 
اخیرا کشف شده اند، ظرفیت هایی هستند که به 
صورت ناخواسته در اختیار ما قرار گرفته اند و ما 
برای اینکه بتوانیم بهترین بهره برداری را از این 
ظرفیت ببریم، باید از این یوزها در پروژه تکثیر 
استفاده کنیم. اکبری در ادامه توضیح داده: 
وقتی امسال وضعیت پویایی جمعیت یوزپلنگ 
در طبیعت به خصوص در منطقه توران بهتر از 
سال گذشته شده است، قطعا ما راضی نیستیم 
که هیچ یوزی از طبیعت این منطقه جدا شود و 
در شرایط اسارت نگهداری شود، زیرا در ماه های 
اخیر چهار خانواده جدید یوز ایرانی در منطقه 
توران مشاهده شده اند و این در حالی است که 
سال قبل، نتایج پایش ها درباره به دنیا آمدن 
توله یوز جدید در طبیعت توران ناامیدکننده بود. 
بنابراین وقتی همچنان طبیعت منطقه توران 
زادآور محسوب می شود، ما حتما تمرکز خود 
را روی حفاظت از یوزهای موجود در طبیعت 
می گذاریم، نه پروژه تکثیر در اسارت. او در ادامه 
تاکید کرده: با وجود اینکه جمعیت یوز ایرانی در 
طبیعت توران همچنان بسیار اندک است، ولی 
خوشبختانه ما با جمعیتی پویا و زادآور مواجه 
هستیم و معتقدیم اگر بتوانیم از پارک ملی توران 
و زیستگاه های اطراف آن به خوبی حفاظت کنیم 
و شرایط را برای امن تر شدن کوه ها و جاده های 
اطراف آن فراهم کنیم، حتما جای امیدواری 
زیادی برای افزایش جمعیت یوزپلنگ ایرانی 
در سال های آینده در طبیعت توران وجود دارد.

معاون سازمان محیط زیست گفته امکان بازگرداندن ۲ توله یوز جدا شده از توران به طبیعت وجود ندارد
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